
Kære Grønt råd, 

Hermed fremsendes referatet fra d. 2. marts 2023. Evt. kommentarer til referatet bedes fremsendt 
senest d. 22. marts. 2023. 

  

1. Godkendelse af dagsorden  
1. Fremadrettet skal punkter til dagsorden indsendes 14 dage før næste møde 

(Administrationen forbeholder sig mulighed for at prioritere i evt. indkomne forslag af 
hensyn til dagsorden) og den endelige dagsorden bliver fremsendt senest 1 uge før mødet. 
Der forsøges at svare skriftligt på flere af de punkter, som Martin og Nanna har kommet 
med som tilføjelser til dagsorden. Referatet skal gerne fremsendes indenfor 14 dage efter 
endt møde. Fremadrettet vil man bruge et andet program, som hedder First agenda, til at 
lave referatet, så referatet bliver skrevet og godkendt ved mødet. 

2. Nanna (Danmarks Naturfredningsforening) og Martin (Dansk Botanisk Forening):  

• A) At Per på spørgsmål herom fra Nanna oplyste, at "han og Anja loyalt har forelagt 
Grønt Råds synspunkter om jagt på de kommunale områder for Natur- og 
Klimaudvalget, og at man her havde besluttet at sende sagen til behandling i 
Teknik- og Miljøudvalget". 

• B) At Nanna henstillede til, at der ved planlægningen af Grønt Rådsmøderne 
fremadrettet gøres en indsats for at udnytte mødetiden mere optimalt og i 
overensstemmelse med kommissoriet. Der henvises til, at Grønt Råd er nedsat for 
bl.a. at rådgive det politiske niveau, men at det pt. opleves som om, at Grønt 
Rådsmøderne alene tager sigte på at orientere de deltagende foreninger om status 
på projekter i forvaltningen eller politiske ambitioner/ønskes. Der efterlyses derfor 
en klar form for, hvornår det forventes, at Grønt Råd skal rådgive og hvordan? 

3.  

2.      Nyt fra Nyborg Kommune 

• Orientering om biodiversitetspulje  
1. Charlotte orienterede om at der er blevet lavet en pulje, som borgere og foreninger 

kan søge ind i til mindre biodiversitetsprojekter, som er borgerdrevet. Der findes 
mere information om denne på kommunens hjemmeside. Der blev opfordret til at 
lægge den på facebook. Puljen er på ca. 175.000 kr. Ex. på projekter kan bl.a. være 
indsatser med fuglekasser osv. Der har været et større oplæg i KNU, hvor bl.a. Kim 
Walsted Knudsen fra Assens Kommune deltog. Kim fortalte om hvordan Assens 
Kommune arbejder med natur og biodiversitet og, hvordan det er forankret i 
kommunen. På Klima- og Naturudvalget fremlagde Karen og Dennis fra Nyborg 
Kommune et oplæg til drøftelse om principper for biodiversitetstiltag på af 
kommunens grønne områder . Der er et ønske om at få ,præsenteret oplægget 
som blev fremlagt på KNU, for Grønt Råd. Oplægget kan evt. findes på dagsorden 
for KNU d. 1/3 2023.  

• Biodiversitetspleje af kommunale grønne arealer  
1. Charlotte orienterede om at arbejdet med pleje af kommunale grønne områder og 

at der bliver kigget på, hvordan man laver plejen mere biodiversitets venlig. Der 
kan evt. etableres samarbejde med lokalelandmænd omkring slåning af arealer. 
Generet blev der også fremført at dette ikke er en besparelse for kommunen, da 
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det ofte ikke er billigere end tidligere, da man evt. skal udskifte maskinpakken. 
Yderligere er der problemer med at få nogle til at aftage det afslåede materiale fx 
fra grøftekanter grundet affald. Der blev foreslået at man kunne forsøge at lave et 
samarbejde med et biogasanlæg eller fælles rengøringsdage med frivillige. 

• Arbejde med odderpassager  
1. Nyborg Kommune vil forsøge at starte et arbejde op med odderpassager, hvor 

vandløb løber under veje. Dette er fordi oddere gerne vil bevæge sig mere eller 
mindre tørskoet under veje ellers vil de gå over vejen og bliver ofte kørt ned. Der 
blev under drøftelsen af punktet, oplyst om at odderpassager det virker fint med 
enkelte større sten, hvor der er afstand imellem.  

• Ekstra forslag til vandplansindsatser  
1. Kenneth og Vandløbsmedarbejdere i Nyborg Kommune sætter sig sammen og 

kigger på forslagene før de kommer op i Grønt råd.  
2. Planlæggelse af tur med Grønt Råd  

1. Turen bliver på 4-5 timer og kommunen vil finde en bus til turen. Turen vil bestå af 
2-3 områder, det ved Ørbæk å og Kullerup sluse/Hjulby mose. Evt. vil 
klimaforandringers påvirkning af kystnærnatur ved Østerø sø blive fremlagt i 
bussen. Forvaltningen planlægger sammen med Per og Anja den endelige tur. 
Besøg på Nyborg vold vil blive skubbet til mødet i september, hvor der foreslås at 
man mødes 1 time før mødet og tager til Nyborg Vold. 

3. Status på miljø- og naturprojekter  

• Intet nyt 
4. Emner til senere møder, herunder evt. fremtidige miljø- og naturprojekter 

• Danmarks Sportsfiskerforbund: 5 forskellige vandløb, som drejer sig om Grønholdtafløbet 
og Rende bæk Nord og Syd for Nordenhuse, Glambæk ved Kissendrup og Rørbæk og Åmose 
bæk som er tilløb til Kauslunde å. 
Alle 5 projekter drejer sig om åbning af rørlagte vandløb som tilsammen udgør en længde 
på ca. 6622 m. 
Disse 5 projekter vil give biodiversitet, turisme og arbejde til dem der skal lave det og ikke 
mindst bæredygtighed til dem der kommer efter os. Godt for Klima og Miljø. 
Oversigtskort på de 5 projekter blev sendt ud til rådet før mødet d. 02/03-2023. 
Der var enighed i Grønt råd om at jeg skulle aftale et møde med vandløbsmedarbejderne i 
Nyborg Kommune, til drøftelse af projekterne. 

5. Næste møde 

1. 8. juni 2023 kl. 12 - 16. 
2. 7. september 2023 
3. 7. december 2023 

1. Eventuelt  

Forslag fra Martin om at man kan nedsætte ad-hoc arbejdsgrupper, som kan arbejde med specifikke 
planer/områder. 

Flemming fortalte at man bør kigge på at oprette et kystvandråd evt. selv, hvis staten ikke giver mulighed 
for at der kan oprettes kystvandråd igen. 

Kenneth foreslog at der ved lejlighed forklares omkring naturprojekt ved Risinge enge, og gerne en 
drøftelse af området, som ligger ved Kauslunde å. 


